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Исследовано влияние 2,2,6,6-тетраметилпиперидина (ТМП), 2,6-ди-трет-бутил-4-метилфенола 

(ДТБМФ), пара-кумилфенола (ПКФ), 2,2,6,6-тетраметилпиперидин-1-оксила (ТМПО) и перекиси 

дикумила (ПДК) на противоизносные свойства серосодержащих добавок: додекантиола (DdSH), ди-

додецилдисульфида (Dd2S2) и дибутилдисульфида (Bu2S2) в растворе очищенного вазелинового масла 

(ОВМ). Исследована 21 двухкомпонентная композиция добавок из 28 возможных сочетаний. Предло-

жено правило: синергизм — это, когда эффективность смеси добавок больше среднего результата 

суммы противоизносных эффективностей каждого компонента в отдельности, а антагонизм — когда 

эффективность смеси добавок меньше среднего результата суммы противоизносных эффективностей 

каждого компонента в отдельности. Практическое значение предложенного метода исследования 

двухкомпонентных добавок состоит в том, что он может быть использован для подтверждения или 

опровержения механизма действия добавок. 

Ключевые слова: противоизносные свойства, синергизм, антагонизм, граничное трение, дитиолаты 

железа, серосодержащие добавки. 
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Abstract 

The effect of 2,2,6,6-tetramethylpiperidine (TMP), 2,6-di-tert-butyl-4-methylphenol (DTBMP), para-

cumylphenol (PCP), 2,2,6,6-tetramethylpiperidine-1-oxyl (TMPO) and dicumyl peroxide (DCP) on the anti-

wear properties of dodecanethiol (DdSH), didodecyl disulfide (Dd2S2) and dibutyl disulfide (Bu2S2) in a so-

lution of purified Vaseline oil (PVO) has been investigated. The anti-wear properties of 21 two-component 

compositions of additives from 28 possible combinations were studied. A rule was proposed: synergy is when 

the effectiveness of a mixture of additives is greater than the average result of the sum of anti-wear efficien-

cies of each component separately, and antagonism is when the effectiveness of a mixture of additives is less 

than the average result of the sum of anti-wear efficiencies of each component in separately. The practical 

significance of the proposed method for studying two-component additives is that it can be used to confirm 

or refute the mechanism of action of additives. 

Keywords: anti-wear properties, synergism, antagonism, boundary friction, iron dithiolates, sulfur-contain-

ing additives. 
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